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یادداشــت

در مورخه 1400/06/04 آیین نامه اجرایی لایحه قانونی 
استقلال کانون وکلای دادگستری مصوب 1333/12/15 به 
تصویب ریاست محترم وقت قوه قضائیه رسیده که در مورخه 
1400/04/08در روزنامه رسمی منتشر و پس از طی مواعد 
قانونی جهت اجرا به کانون های وکلای دادگستری ابلاغ شده  
است.  آیین نامه مذکور چه از نظر شکل تدوین و چه از نظر 
محتوا با لایحه قانونی استقلال کانون وکلای دادگستری مصوب 
1333/12/15 و قانون کیفیت اخذ پروانه وکالت مصوب 13۷6،  
که در بخش اول این آیین نامه به آنها اشاره  شده، در تغایر است: 
عنوان این آیین نامه »آیین نامه اجرایی لایحه قانونی استقلال 
کانون وکلای دادگستری« است، در حالی که براساس ماده 
)22( قانون فوق این امر انجام گردیده  است و از سال 1334 به 
همراه قانون اجرا می شده  است. توضیح آنکه آیین نامه فوق در 
موضوعات مختلف و با رعایت تشریفات توسط کانون وکلای 
دادگستری تدوین و با تصویب وزیر دادگستری وقت از آذرماه 
1334 به عنوان آیین نامه لایحه قانونی استقلال ضمانت اجرا 
یافته  است. البته لازم به ذکر است که اصلاحیه ای نیز در تاریخ 
1388 به تصویب رسیده که به دلایل مختلف فرصت اجرا 
نیافته و متوقف مانده و در ماده 164 آیین نامه فعلی ملغی الاثر 
شده  است. با این مقدمه قانون گذار طبق ماده 22 لایحه قانونی 
استقلال به کانون های وکلا اجازه داده آیین نامه را تدوین کنند 
و به تصویب وزیر دادگستری وقت برسانند که این امر صورت 
پذیرفته و حدود 65 سال است که اجرا می شود. دوباره نویسی 
آیین نامه به هر شکلی نه در اختیار کانون های وکلا بوده است نه 
غیر از آنها که مقام تصویب است زیرا این امر پایان یافته است؛ 
لذا این روند خلاف اصول و قواعد حاکم بر قانون نویسی است. 
حال اگر بر آن باشیم که اصلاح آیین نامه سال 1334 ضرورت 
داشته است، مرور می کنیم بر مفاد نامه شماره 331 س ۹ مورخ 
۹۹/0۹/1۷ کانون های وکلا به معاونت حقوقی و پارلمانی قوه 
قضائیه، که در آن چنین درج شده  است: »چنانچه پیش نویس 
نیاز به اصلاح داشته باشد به کانون های وکلا عودت داده شود 
تا پس از مذاکره در چارچوب استقلال نهاد وکالت اقدام شود«. 
همان طور که می بینیم در نامه فوق اصلاح آیین نامه سال 
1334 مدنظر بوده؛ آن هم با طی تشریفات مقرر در قسمت 
اخیر نامه مذکور. اما با چنین رویکردی در تصویب آیین نامه 
مورخ 1400/04/06 روبه رو نیستیم و آیین نامه در اولین قدم 
در ماده )2( خود و بر خلاف ماده )1( لایحه قانونی استقلال با 
تعریفی که از کانون های وکلای دادگستری ارائه می دهد اصل 
استقلال وی را مورد خدشه قرار می دهد، حال  آنکه استقلال 
کانون وکلا و وکلای دادگستری که بدنه آن را تشکیل می دهند 
هدف غایی لایحه قانونی استقلال مصوب تواریخ 1333-1330 
است و درواقع هم نظریم با جناب پروفسور برتراند فاورو، رئیس 
سابق کانون وکلای بوردو و رئیس حقوق بشر وکلای اروپایی. 
به نظر ایشان استقلال قاضی در یک نظام قضایی مستقل و 
وکیل با کانون وکلای مستقل تضمین کننده اجرای عدالت از 
طریق دادرسی منصفانه است و به بیانی دیگر شرط وجودی آن 
است. اما آیین نامه فعلی به طرق مختلف مواد )1۷( و )1( لایحه 
قانونی استقلال را نقض کرده  است که بدان در اینجا بیش  از 
آن نمی پردازیم. از سوی دیگر ظاهرا این آیین نامه، همان طور 
که در تیتر آن گفته شده، برای لایحه قانونی استقلال در نظر 
گرفته  شده است و اینکه چرا متعرض قانون کیفیت اخذ پروانه 
وکالت مصوب 13۷6 شده سوال بی پاسخی است. درحالی که 
در متن قانون کیفیت و با همه اشکالاتی که برای آن وجود دارد 
به ضرورت تنظیم آیین نامه اشاره نشده  است. این امر زمانی 
حساس تر می شود که آیین نامه جدید خود قانون را مورد جرح و 
تعدیل قرار می دهد. مثلًا احراز صلاحیت کارآموزان وکالت، در 
حیطه وظایف و اختیارات کانون وکلای دادگستری است ]ماده 
دوم قانون کیفیت[ که طبق ماده 48 آیین نامه با ظرافت تغییر 
یافته  است. در واقع این آیین نامه به طرق مختلف قانون را تغییر 
داده یا به آن موادی را افزوده شده  است. البته در این مختصر 
نمی توان به همه آن ها اشاره کرد. درواقع آنچه در نامه اخیر 
کانون های وکلا به مرجع تصویب و به درستی به آن ها اشاره  شده، 
مناط اعتبار است. در یک نتیجه گیری تضعیف استقلال کانون 
وکلا و وکیل دادگستری موجب تضعیف نهاد وکالت و متولیان 
واقعی آن در مجامع بین المللی از جملهIBM  که عضو آن است، 
خواهد شد. از این  رو بنا بر قاعده عقل در تعارض مواد این آیین نامه 
با قوانین برشمرده فوق این قانون است که اجرا می شود و قواعد 
عالی ناشی از قانون بر آیین نامه رجحان دارد. البته بازگو می کنم 
که وضعیت دشواری پیش روی قضات و وکلای دادگستری است 
که موجب سردرگمی ناشی از اجرای قواعد صحیح و حاکم و 
عدم  اجرای موارد مخالف با قانون است. از این  رو در قدم اول 
پیشنهاد توقف اجرای آن و در قدم بعد اصلاح مواد معارض با 
قانون می شود؛ نگرشی که می تواند تعامل صحیح دو بال فرشته 

عدالت در اجرای درست و صحیح قانون باشد.

نهاد وکالت مستقل می ماند؟

ادامه از صفحه اول/ مقام معظم رهبری نیز بارها گفتند 
که باید به آرمان ها به واقعیت نگاه کرد. آرمان ها، ارزش ها و 
ایدئولوژی خوب هستند، اما وقتی آنها روی واقعیت ها سایه 
می اندازند، مشکل ساز می شوند؛ بنابراین اگر دولت آقای  
رئیسی نتواند مساله تحریم ها را حل کند، ممکن است با توجه 
به اینکه سایر اجزای نظام نیز همراهی کنند، ممکن است 
که گشایش هایی ایجاد شود اما این گشایش ها در دراز مدت 
نخواهد بود. به هر ترتیب به نظر می آید که آقای رئیسی اگر 
حقیقتا از مشاوره هایی که در حوزه های مختلف از نخبگان  و 
صاحب نظران می گیرد، به درستی بهره برداری کند، طبیعتا 
به این نتیجه خواهد رسید که کابینه ای متعادل را انتخاب 
کند. لذا اگر این اتفاق رخ دهد، می توان به حل مشکلات 
کشور امیدوار بود. اما اگر در بخش های اقتصادی از اشخاص 
غیرمجرب استفاده شود یا اشخاصی که بعضا در گذشته تجربه 
ناموفقی داشتند، طبیعی است که مشکلات حل نخواهد شد. 
آنچه مسلم است در حوزه اقتصادی مشکلات مان ساختاری 
است و اگر به صورت کلی و ساختاری حل نشود نمی توان 
امیدوار بود که با صرف تغییر اشخاص مشکلی حل شود و با ید 

ساختارها اصلاح شوند.

دیـدگاه
مزیت های کابینه متعادل 

فراسـو
محسن پاک آئین مطرح کرد 

 نشست تهران 
نشانه اعتماد دولت کابل و 

گروه های سیاسی به ایران است
یک تحلیلگر مسائل بین الملل در ارزیابی تشکیل 
نشست بین الافغانی در تهران با حضور هیاتی از 
طالبان و همچنین نمایندگان دولت کابل در خصوص 
نقش تهران در ایجاد صلح و ثبات پایدار در همسایه 
شرقی اظهار داشت: ایران همیشه اعتقاد داشته که 
مساله افغانستان راه حل نظامی ندارد و بهترین اقدام 
شکل گیری گفت وگوهای بین الافغانی میان تمامی 
گروه ها و دولت است به این معنا که هم طالبان و 
هم گروه های غیر پشتون با دولت بصورت جداگانه 
مذاکره کنند و در نهایت هم همه گروه ها بتوانند با 
هم به توافق برسند و از دل این گفت وگوها یک راه 
حل صلح آمیز برای حل مساله افغانستان به دست 
بیاید. محسن پاک آئین گفت: آمریکا که بهانه مبارزه 
با طالبان به افغانستان لشگرکشی کرده بود، بعد از 
دو دهه تحمل ناکامی و صرف هزینه های زیاد از این 
کشور فرار کرد و این فرصت را برای طالبان ایجاد 
کرد که بتوانند با توجه به اینکه دارای قدرت نظامی 
خوبی هستند و دولت حاکم در کابل هم ضعیف و 
ارتش هم به  رغم اینکه ناتو و آمریکا قول داده بودند 
آن را مقاوم کنند، به این وعده عمل نکردند و ارتش 
با ضعف گسترده و عدم دریافت حقوق مواجه شد؛ 
ولسوالی های گوناگون را یکی پس از دیگری تصرف 
کند. وی افزود: البته یک بخش واقعیت این است که 
به  رغم تبلیغی که صورت می گیرد مبنی بر اینکه 
طالبان با جنگ این ولسوالی ها را تسخیر کرده درست 
نیست و در برخی شهرها توافقاتی میان دو طرف 
صورت گرفت یا پولی دریافت شد و بسیاری از شهرها 
بدون جنگ، به تصرف طالبان درآمد. لذا این حرکت 
طالبان در افغانستان و نتیجه آنکه می توانست ایجاد 
ناامنی در مرزهای ما یا فشاری بر شیعیان باشد باعث 
شد تا ایران هم به دعوت دولت افغانستان میزبان 
طالبان و گروه جمهوریت شامل اقوام تاجیک،  ازبک 
و شیعیان باشد. رئیس پیشین ستاد افغانستان در 
وزارت امور خارجه بیان کرد: اقدام تهران در میزبانی 
نشست بین الافغانی، اقدامی مثبت و در جهت راهبرد 
جمهوری اسلامی است که به نوعی عمل شود تا 
گرو های مختلف افغانستانی از مسیر مذاکره به 
صلح برسند، چراکه افغانستان راه حل نظامی ندارد 
و حتی اگر طالبان کابل را هم تصرف کنند باز برای 
اینکه بتوانند ثبات را دائر کنند ناتوان هستند و البته 
کشورهای دیگر هم این امارت اسلامی مدنظر طالبان 
را نخواهند پذیرفت. وی ادامه داد: طالبان این تجربه 
را دارد که یک بار پیش از این در ارگ کابل مستقر 
شده و حتی ۹5 درصد خاک کشور را هم تصرف کند 
اما تنها سه کشور امارات، عربستان و پاکستان این 
امارت را به رسمیت شناختند و دنیا استقبال نکرد 
لذا الان که طالبان تغییر رویه داده و تمایل دارد که 
از مسیر مذاکره نیز اهداف خود را دنبال کرده و با 
گروه های مختلف و حتی دولت گفت وگو کند به این 
دلیل است که این بار به دنبال مشروعیت سیاسی 
می گردد.  پاک آئین عنوان کرد: این اقدامی که 
در ایران صورت پذیرفت اهداف متعددی را دنبال 
می کرد که یکی از این اهداف این بود که از مسیر 
مذاکرات صلح، شاهد استقرار آتش بس باشیم و 
همچنین ما باید مراقبت کنیم که مرزهای ایران 
امن باشد و هزاره و شیعیان با مشکل مواجه نشوند. 
همچنین باید تدابیری اتخاذ شود که روابط اقتصادی 
ما دچار اخلال نشود و در نتیجه راهبرد ما این بود 
که طالبان و گروه های افغانستانی با میانجی گری 
ایران بتوانند با دولت کابل مذاکره کنند که در انتها 
هم بیانیه خوبی منتشر شد که البته میزان پایبندی 
گروه ها به این بیانیه جای بحث دارد اما به عنوان 
اقدامی مقدماتی مثبت تلقی می شود  و نشست 
تهران، نشست موفقی بود. وی تصریح کرد: باید به 
این نکته توجه شود که اقدام تهران نه تنها اقدامی 
انفعالی نبود بلکه ابتکار بود و ایران اولین کشوری بود 
که پس از خروج آمریکا از افغانستان میزبانی دولت و 
گروه های مختلف افغانستانی را برای مذاکره به عهده 
گرفت و خیلی انتظار داشتند این اقدام از سوی قطر 
صورت بگیرد و این مساله نشانه اعتماد دولت کابل 
و گروه های سیاسی به جمهوری اسلامی ایران است 
و همچنین نشان داد هم دولت و هم سایر گرو ها 

امیدشان را به مذاکره با آمریکا از دست داده اند.

منیژه دانای علمی
 وکیل دادگستری 

و عضو کانون وکلای مرکز

ادامه از صفحه اول/ یک نهاد دولتی، از حقوق جامعه هدف و 
ذینفعان خودش دفاع کند. چه ذینفعان عمومی یعنی همه مردم به 
استناد وظایفی که بهزیستی در حوزه پیشگیری و معلولیت ها دارد 
و چه در راستای مسئولیتی که به عنوان متولی سلامت اجتماعی به 
عهده دارد و از آن طرف دفاع از حقوق کسانی که ذینفع خاص سازمان 
بهزیستی هستند و طبیعتا این وظیفه برای این سازمان بسیار مهم و 
کلیدی است به همین دلیل انتظار داریم که سازمان بهزیستی بتواند 
مطالبه گری خودش را در راستای دفاع از حقوق ذینفعانش به درستی 
انجام دهد. اگرچه دولت و حاکمیت به بهزیستی باید بیش از آنچه تا 
به امروز به ظرفیت های قانونی بهزیستی هم برای توسعه کیفی و هم 
برای توسعه کمی اش توجه می کرد، توجه کند؛ چراکه موضوعاتی 
که سازمان بهزیستی دنبال می کند، اکثرا موضوعات حاکمیتی است 

و طبیعتا انتظار این است که به اندازه اهمیتش حاکمیت هم به آن 
توجه بیشتری به معنای عام خودش نشان دهد. در کنار این که برای 
ذینفعان، مطالبه گری انجام می شود برای شرکای اجتماعی سازمان هم 
به همین شکل باشد. چون سازمان بهزیستی نباید شرکای خودش را 
فراموش بکند. حمایت از شرکای سازمان به نوعی حمایت از ذینفعان 
ان سازمان هم قلمداد می شود. ضمن اینکه سازمان بهزیستی هم باید 
در این بخش مورد توجه و حمایت قرار بگیرد. لذا معتقدم به اندازه 
سختی کاری که کارکنان سازمان بهزیستی دارند به همان اندازه به این 
کارکنان توجه نمی شود. سختی کار سازمان بهزیستی به مراتب از خیلی 
از سازمان هایی که ممکن است مزایای ویژه تری را دارند، کمتر نیست. 
معمولا در کشورهای مختلف کسانی که در این حوزه ها کار می کنند از 
مزایای بیشتری برخوردار هستند. این به منزله توزیع منابع پیش بینی 

شده برای جامعه هدف که برای کارکنان استفاده شود، نیست. آن سر 
جای خودش حتما موضوع ذینفعان که باید انجام شود، به طور جدّ انجام 
شود و هیچ منافاتی با توجه به کارکنان سازمان هم ندارد. لذا هر سه 
ضلع شرکای اجتماعی، کارکنان و ذینفعان باید مورد توجه و حمایت 
بیشتر قرار بگیرند و همه سازمان بهزیستی را به پرداخت مستمری و 
غیره خلاصه نکنیم. سازمان بهزیستی، سازمان متولی سلامت اجتماعی 
است؛ اگر درک درستی از مفهوم سلامت اجتماعی داشته باشیم. اهمیت 
متولی گری سلامت اجتماعی را هم باور بکنیم و بشناسیم که معتقدم 
این باور در بهزیستی نهادینه شده نیست و حتی دیگران هم براحتی 
بهزیستی را به عنوان متولی سلامت اجتماعی متاسفانه قبول ندارند به 
همین دلیل می بینید که یک سازمان اجتماعی شکل می گیرد، توزیع 
جای دیگر در حال شکل گیری است، وزارت بهداشت خودش را متولی 
این حوزه می داند و بهزیستی تقریبا آن جایگاه قانونی که برایش تعریف 

شد را در عمل نتوانسته پیاده کند.

مطالبه گری  وظیفه  بهزیستی  است

الهام امین زاده:
خانم های زیادی شایسته  حضور 

در کابینه ا ند
معاون حقوقی رئیس جمهور در دولت یازدهم درباره 
حضور وزرای خانم در کابینه سیزدهم اظهار داشت: فکر 
می کنم قبل از اینکه بخواهیم بحث زن یا مرد بودن را 
مطرح کنیم؛ اگر واقعا خانم هایی باشند که شایستگی، 
تخصص و تجربه کافی برای اداره وزارتخانه هایی را داشته 
باشند قاعدتاً دولت استقبال می کند و از آنها در حد 
وزارت استفاده می کند. الهام امین زاده گفت: خانم های 
زیادی هستند که بر اساس شایسته سالاری می توانند به 
کابینه راه پیدا کنند. وی درخصوص اینکه رئیس جمهور 
منتخب سامانه ای را برای معرفی افراد برای حضور در 
کابینه معرفی کرد و از مردم، جناح ها و نخبگان کشور 
خواست این کار را انجام دهند، اظهار داشت: شاید این 
اولین باری است که رئیس جمهور سامانه ای را پیش بینی 
می کند برای اینکه افراد شایسته ای از سوی مردم با توجه 
به سوابق کاری و همچنین تعهد و مسئولیت پذیری 
معرفی شوند. امین زاده تاکید کرد: شاید 20 الی 30 نفر 
در کابینه لازم داشته باشیم، اما حدودا 100 مدیر دولتی 
نیاز است که باید اشخاصی معرفی شوند تا با آن امکانات 
و اختیاری که دارند، برای کشور و مردم مفید باشند. 
وی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه شاهد هستیم قوا 
یکدست هستند و همگی به یک جناح تعلق دارند این 
یکدستی قوا را چگونه ارزیابی می کنید، عنوان کرد: 
وقایع طی 16 سال اخیر نشان داده که بیشتر اوقات 
درگیری های جناحی و درگیری های قوا باعث شده است 
امور کشور و مشکلات و نیازهای مردم به حاشیه برود. 
معاون پیشین رئیس جمهور خاطرنشان کرد:  اختلافاتی 
که بین قوا بوده متاسفانه انرژی و وقت سه قوه را صرف 
مسائل حاشیه ای و کم اهمیت کرده است، با یکدست 
شدن قوا شاید این افق روشن را بشود پیش بینی کرد که 
مسائل حاشیه ای و اختلافات جزئی کنار بروند و هر سه 
قوه بتوانند روی مسائل اصلی تمرکز کنند و کشور را به 

یک رشد و شکوفایی ویژه رهنمون کنند.

نکتــه و نــظر

 ایران از سوی بحرین پیامی مشخص دریافت کرده و آیا آن 
را بی پاسخ گذاشته است؟

وزیرخارجه بحرین عنوان کرده است که پیام های زیادی برای ایران 
ارسال شده اما پاسخی دریافت نکرده اند. باید توجه داشت پیام هایی 
که ارسال کرده اند رسانه ای بوده و یک نامه مشخص و رسمی از سوی 
دولت بحرین برای هیچ یک از مقامات ایرانی ارسال نشده است که ایران 
آن را بی پاسخ گذاشته باشد. ایران مشخصا ملزم به پاسخگویی به آنچه 
که به صورت غیررسمی در رسانه ها عنوان می شود، نبوده و این یک امر 
معمول در ساحت سیاست است. در هر جلسه ای صحبت هایی می شود 
که لزوما نباید به آنها پاسخ داد. آنچه که مطرح کرده اند نیز بیشتر 
اتهام های واهی علیه ایران بوده است. ایران مشخصا امروز مشکلی در 
ارتباط برقرار کردن با کشورهای منطقه و کشورهای عربی ندارد. آنها 
هستند که خودشان با خودشان مشکل دارند. ایران امروز با قطر، عمان، 
کویت و تا حدودی با امارات ارتباط دارد و فقط عربستان و بحرین 
هستند که رابطه خود را با ایران قطع کرده اند، بنابراین صحبت های 
رسانه ای نمی تواند منعکس کننده موضع رسمی 6 کشور عربی جنوب 
خلیج فارس باشد. بحرین اگر در صحبت های خود جدی است و واقعا 
قصد دارد تا روابط خود را با ایران بهبود بخشد باید نماینده ویژه و یا 
پیغامی رسمی به ایران ارسال کند و مشخصا ایران نیز این روند را 
بی پاسخ نخواهد گذاشت. نباید فراموش کرد که بحرین امروز به تنهایی 
قادر به تصمیم گیری نیست و زیر نظر عربستان سعودی عمل می کند. 
عربستان امروز در حال مذاکره با ایران است و اگر اختلافات ایران و 
عربستان حین این مذاکرات کاهش یابد مشخصا اختلافات ایران و 
بحرین نیز کم می شود. از سوی دیگر بحرین اگر به صورت مستقل قصد 
دارد تا با ایران ارتباط برقرار کند باید به صورت واضح عمل کند و در 

پشت پیام های رسانه ای مخفی نشوند.
 دیدار پادشاه بحرین با بزرگان شیعه در راستای ارتباط 

گیری با ایران انجام شده است؟
پادشاه بحرین با آیت ا... الغریفی دیدار کرده است و به نظر می رسد 
صحبت های مثبتی در این جلسه مطرح شده است. پادشاه بحرین در 
این جلسه عنوان کرده است که آمادگی دارد تا ارتباط با ایران را برقرار 
کند و تمایل خود را به این امر نشان داده است. تا این لحظه اتفاق خاصی 
نیفتاده و یک جریان در بحرین وجود دارد که همچنان در این عرصه 
کارشکنی می کند که بازتاب آن را می توان در رسانه های بحرینی 
مشاهده کرد که علیه ایران موضع گیری می کنند و حتی در همین 
بازی فوتبال اخیر میان ایران و بحرین نیز شعارهایی علیه ایران و یمن 
بر روی لباس بازیکنان بحرین بود. این اقدامات خصمانه است و اگر 
قصد دارند تا ارتباط خود با ایران را بهبود بخشند باید این روند متوقف 
شود. ایران مشخصا آمادگی دارد تا روابط خود را با کشورهای عربی 
بهبود بخشد. این رویه نیاز به یک اقدام جدی از سوی کشورهای عربی 
دارد. پادشاه بحرین پس از دیدار با آیت ا... الغریفی می تواند پیامی از 
همین طریق برای ایران ارسال کند. امروز برجسته ترین چهره مذهبی 
بحرین در قم سکونت دارد به این علت که حکومت بحرین تابعیت او را 
سلب کرد. آیت ا... الغریفی جانشین شیخ عیسی قاسم در بحرین است. 
برای شروع آنها می توانند در راستای مصالحه زندانیانی که به اتهامات 
واهی در بند هستند را آزاد کرده زیرا هیچ ارتباطی بین ایران و زندانیان 
بحرینی وجود نداشته است و دادگاه ها نیز نتوانسته اند موردی را ثابت 
کنند. امروز رهبران حزب الوفاق نیز در زندان هستند و همین برخورد 
بد با غالب مردم بحرین نیز تداوم دارد. در ماه رمضان دیدار میان پادشاه 
بحرین و علمای شیعی انجام شده است اما پادشاه بحرین تا این لحظه 
اقدام خاصی انجام نداده است. بحرین می تواند مستقیما و یا از طریق 
عمان و یا کویت نیز ارتباط خود را با ایران برقرار کند. ایران زمانی پاسخ 

می دهد. که پیامی مشخص و رسمی دریافت کند.
 ایران در این زمینه چه اقداماتی باید انجام دهد؟

ایران بارها از کشورهای حوزه عربی خلیج فارس خواسته است که 
ایران حاضر به گفت و گو و همکاری با آنها است و در همین راستا آقای 
روحانی طرح صلح هرمز را نیز ارائه داد. ایران دست دوستی برای آنها 

دراز کرده است و این کشورهای عربی بوده اند که جوابی نداده اند. 
ایران به صورت رسمی طرح صلح هرمز را از طریق فرستادگان ویژه 
به دست رهبران منطقه رسانده است. طرح همکاری منطقه ای نیز 
برای شورای همکاری خلیج فارس ارسال شده است و این نیز بی جواب 
ماند. پاسخ رسانه ای رسمیت ندارد و به نحوی اتلاف وقت است. امروز 
صرفا مذاکراتی میان ایران و عربستان شکل گرفته است و بحرین نیز 
باید این مسیر را طی کند. در این مسیر هم تهران و هم منامه و هم 
یک کشور سوم می تواند میزبان گفت و گوها باشد. ایران و عربستان 
امروز در عراق و عمان گفت و گو می کنند. در این گفت و گوها ایران 
و عربستان مبحث روابط دوجانبه را به نتیجه رسانده اند و امروز در 
خصوص مسائل منطقه ای رایزنی انجام می شود. هیچ سختی ندارد که 
امروز الزیانی با ظریف تماس گرفته و خواستار گفت و گو شود. اگر هم 
قصد برقراری ارتباط مستقیم ندارند مشخصا عمان بهترین مسیر برای 
برقراری ارتباط با ایران است. رهبری و دولت ایران این اراده را دارند 
که با کشورهای همسایه روابط خوبی برقرار شود و امروز آنها هستند 
که باید اقدامی انجام دهند. گفت و گوی مستقیم مسلما بهترین مسیر 
برای کنار گذاشتن اختلافات است که نتایج آن علاوه بر اینکه بر دو 
کشور تاثیر مثبت می گذارد بلکه منجر به ایجاد صلح و ثبات در منطقه 
نیز می شود. امروز توپ در زمین کشورهای عربی است و آنها باید پاسخ 

طرح های ایران را بدهند.
 چه اتفاقی سبب شد بحرین که تا همین چند سال پیش 
جزئی از خاک ایران بود، امروز روابط تیره ای با ایران داشته 

باشد؟
چندین عامل سبب شد تا بحرین امروز روابط خوبی با ایران نداشته 
باشد. بحرین کشوری است که غالب جمعیت آن را شیعیان تشکیل 
می دهند اما حاکمین آن شیعه نیستند و این امر سبب می شود تا 
نگرانی هایی برای مقامات بحرین بوجود آید. آنها تصور می کنند که 
ایران قصد دارد تا با حمایت از اکثریت شیعه، یک حکومت شیعی در آن 
کشور ایجاد کند که باید تاکید کرد این القائات دروغین است و صحت 
ندارند. این نظیر همان توهماتی است که صدام در گذشته داشته 
و امروز نیز عربستان دارد. طبق همین توهمات آنها پس از پیروزی 
انقلاب به دشمنی با ایران پرداختند. اینها همان کسانی بودند که صدام 
را تحریک کردند تا علیه ایران جنگ راه بیاندازد. آنها تصور می کردند 
با پیروزی انقلاب آنها کارشان تمام می شود و برای همین هرچه 
داشتند هزینه کردند تا در مقابل ایران بایستند. در این میان کشورهای 
فرامنطقه ای نیز کارشکنی هایی کردند که سبب شد تا روابط ایران و 
بحرین تیره شود. نباید فراموش کرد که یکی از مهم ترین پایگاه های 
آمریکا در منطقه، امروز در بحرین واقع شده است. ارتباط گیری با رژیم 
صهیونیستی نیز سبب شد تا علاوه بر عربستان رژیم دیگری نیز امروز در 
امورات آنها دخالت کند. رهبران وهابی بدون اینکه ایران اقدامی انجام 
دهد از همان ابتدا این جبهه سازی را علیه ایران آغاز کردند و همچنان 
نیز در این مسیر هستند. آمریکا زمانی که منافع خود را در ایران پس 
از انقلاب از دست داد، از طریق عربستان در منطقه نقش آفرینی کرد. 
امروز نیز باید دقت داشت که کشورهای فرامنطقه ای علاقه ای ندارند 
که روابط ایران با همسایگانش خوب شود زیرا آنها متضرر خواهند شد. 
ایران و عربستان روابطشان خوب شود، رژیم صهیونیستی و آمریکا 
مشخصا به تکاپو افتاده تا دوباره این رابطه را برهم زنند. در خصوص 
بحرین نیز همین گونه است. در زمان آیت ا... هاشمی رفسنجانی 
ایشان با تلاش هایی که انجام دادند توانستند روابط خوبی میان ایران 
و کشورهای عربی ایجاد کنند و یک روند صلحی در پیش گرفتند که 
منجر به بهبود روابط با ملک عبدا... شد. پس از این اتفاق آمریکا به تکاپو 
افتاد و در این روند اختلال ایجاد کرد. خیلی چوب لای چرخ روابط ایران 
و عربستان گذاشتند و اجازه ندادند تا روابط تجاری تداوم یابد. در دولت 
اصلاحات نیز این تلاش مجددا انجام شد اما با جوسازی علیه ایران و 
قراردادن ایران در محور شرارت این فضا را برهم زدند. امروز کشوری 
همچون بحرین از نظر مالی نیز وابسته به آمریکاست و نمی تواند نظر 
متفاوتی داشته باشد زیرا دارایی های آنها در آمریکا سرمایه گذاری شده 

است. نیروهای نظامی، امنیتی و اداری بحرین امروز توسط بریتانیا و 
آمریکا مدیریت می شوند و مجموعه این عوامل و اتفاقات اجازه نمی دهد 

تا بحرین مستقلا پاسخی به ایران دهد.
 در داخل ایران نیز موانعی برای بهبود روابط با بحرین 

وجود دارد؟
متاسفانه برخی از دوستان داخلی نیز حرف های غیرمسئولانه 
می زنند که کار را بدتر می کند. حرف های غیرکارشناسی و نوشتن 
مقاله ای توسط یک روزنامه در ایران فضا را علیه ایران بدتر می کند 
و سبب می شود تا کشورهای عربی این گونه تصور کنند که ایران 
یک تهدید است و از این موضع گیری ها می ترسند و همین اقدامات 
غیرمسئولانه است که رابطه ایران با این کشورها را خراب می کند. بعضا 
نیز دیده شده است که مقامات سطح پایین موضع گیری هایی علیه 
عربستان و بحرین می کنند که ترس این کشورها را از ایران بیشتر 
می کند. نباید با موضع گیری غیرمسئولانه برای کشور هزینه تراشید. 
این صحبت ها تبدیل به ادله ای می شود تا کشورهای فرامنطقه ای به 
کشورهای عربی القا کنند که ایران یک تهدید است. آنها نمی خواهند 
تا کشورهای دو سوی خلیج فارس رابطه خوبی با یکدیگر داشته باشند 
و برخی نیز ناخواسته به آنها در این عرصه کمک می کنند. اگر تفاهم 
بین ایران و کشورهای عربی به وجود آید دیگر نیاز نیست این میزان 
نیروی خارجی در خلیج فارس حضور داشته باشد و این تبدیل به یک 
فاجعه برای کشورهای غربی می شود. لذا ایران باید با صبر و تحمل پیش 
رود. کشورهای عربی نیز خودشان به این نتیجه رسیده اند که غربی ها 
نمی توانند حامی خوبی برای آنها باشند. عملا صدها میلیون دلاری که 
خرج ترامپ و بوش کردند برای آنها بی فایده بوده است و به نظر می رسد 
قصد دارند مسیر دیگری را در پیش گیرند. در این فضا ایران باید 

صبورانه و هوشمندانه عمل کند و از فرصت پیش آمده استفاده کند.
 به چه علت با وجود اختلافاتی که ایران با سایر کشورهای 

عربی نیز دارد اما روابط ایران با آنها قطع نمی شود؟
ایران با سایر کشورهای عربی نیز اختلافاتی دارد. امروز این گونه 
نیست که ایران در تمامی موارد با عمان هم نظر باشد. با قطر نیز به این 
شکل است. ایران اختلافات جدی با قطر در خصوص سوریه دارد اما در 
اوج تنش ها در سوریه نیز ایران و قطر رابطه خود را قطع نکردند. قطر 
عملا به صورت غیرمستقیم با ایران در سوریه می جنگید و حتی روادید 
ایرانی ها را در برهه ای از زمان باطل کرد. قطر کمک های مالی زیادی به 
مخالفین بشار اسد می کرد، اما به هر حال به علت عقلانیتی که داشتند 
رابطه خود را با ایران قطع نکردند و این حوزه مدیریت شد. کویت نیز 
معوقل تر از سایر کشورهای عربی رفتار می کند و فشار زیادی بر این 
کشور وارد شد تا روابط خود را با ایران قطع کند اما زیر بار این فشار 
به صورت کامل نرفت و صرفا روابط خود را با ایران کم کرد. امارات نیز 
به صورت کامل روابط خود را با ایران قطع نکرد. این تفاوت بحرین با 
سایر کشورهای عربی است. بحرین همچون مراکش، اریتره، سودان و 
عربستان عمل کرد زیرا محتاج کمک های عربستان و آمریکاست. امروز 
شرایط جهان تغییر کرده است و دیگر نمی توانند همچون گذشته عمل 
کنند. جبهه ای که عربستان علیه ایران ایجاد کرد از بین رفت. مخالفان 
بشار اسد یادمان نرفته است که جنایت هایی علیه مردم سوریه انجام 
دادند و مورد حمایت همین جبهه بودند. در مقابل اما شاهد بودیم که 
مخالفین شیعه دولت بحرین بسیار متمدنانه تظاهرات کردند و به کسی 
نیز آسیب وارد نکردند و امروز نیز با گفت و گو می خواهند حق خود را 
بگیرند و زندانی هایشان را آزاد کنند. بحرین باید این نجابت را مدنظر 
قرار دهد و بداند که شیعیان به دنبال جنگ نیستند و زندانی های آنها 
را آزاد کند و با ایران نیز روابط خود را بهتر کند. کشورهای عربی باید 
بدانند امروز ایران در موضع ضعف نیست و در منطقه دست برتر را 
دارد. امروز حماس، حزب ا...، حشدالشعبی و دولت سوریه در بهترین 
وضعیت خود هستند و تلاش ها برای از بین بردن آنها شکست خورد. 
امروز دولت سیزدهم باید به سمت بهبود روابط با کشورهای منطقه رود 
و از مسیر دیپلماسی استفاده کند و کشورهای عربی نیز باید به صورت 

رسمی اراده خود را نشان دهند.

آرمان ملی- علیرضا پورحسین: تقریبا می توان بحرین را به عنوان آخرین قسمتی که از خاک ایران جدا شد، قلمداد کرد. جزیره ای در جنوب خلیج فارس که در سال های پس از 
جدایی و به خصوص پس از پیروزی انقلاب اسلامی روابط خوبی با ایران نداشته و در این اواخر حتی به یکی از جدی ترین مخالفان ایران در مجامع بین المللی نیز بدل شده و دونالد ترامپ 
را در جنگ اقتصادی علیه مردم کشورمان همراهی کرد. کشوری که هنوز هم بسیاری از شهروندان آن شکل و شمایلی ایرانی دارند اما روابط دولتشان در بدترین وضع ممکن با ایران 
است. پس از این فراز و نشیب ها اواخر هفته گذشته بود که وزیر خارجه بحرین در گفت  و گو با یک رسانه عربی در پاسخ به سوالی درخصوص روابط تهران و منامه گفت که ایران کشوری 
همسایه است و برای ما به ویژه در سطح روابط میان ملت ها مهم است. پیام هایی برای تهران ارسال شده اما تاکنون پاسخی دریافت نکردیم و در این گونه مسائل اقدامات سرنوشت 
سازتر از کلمات هستند. الزیانی در ادامه تاکید کرده است که اگر ایران اقدامی در راستای اعتمادسازی انجام دهد، بی شک به آغاز گفت  و گو کمک می کند. وزیر خارجه بحرین همچنین 
گفت که روسیه و چین در این راستا و با هدف رسیدن به راه حل در منطقه ابتکارعمل هایی مطرح کرده اند. صحبت هایی که به نظر برخی کارشناسان یک تغییر لحن مهم از سوی مقامات 

بحرینی در سال های اخیر است. در راستای بررسی این مساله »آرمان ملی« گفت و گویی با امیر موسوی، رایزن پیشین ایران در الجزایر داشته است که در ادامه می خوانید.

امیر موسوی در گفت و گو با »آرمان ملی«: 

 بحرين  را 
ترسانده اند 

    بحرین نامه ای به ایران ارسال نکرده است 
    آمریکا، مانع روند صلح آیت ا... هاشمی در منطقه شد


